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آرمان ملی : حــال اقلیم ایــران به دلیل 
سیلاب های بی رویه روزهای گذشته به شدت 
ناخوش شده است و مشــکلات متعدد زیست 
محیطی از جمله خشکسالی، بارش های سنگین 
و سیل های مداوم بسیاری از کشاورزان را  دچار 
مشکل کرده و آنها به دنبال راه های جایگزین 
برای مقابله بــا این بلایای طبیعی هســتند، 
البتــه در چند دهه اخیر با توجــه به گرمایش 
جهانی، تغییــر اقلیم و کاهــش نزولات جوی 
، افزایش حفر چاه های غیرمجاز، کشــاورزی 
ناکارآمد، برداشت های بی رویه از سفره های آب 
زیرزمینی، برهم زدن چرخه تجدیدپذیری آب 
و سدسازی های غیراصولی کشاورزی را به ورطه 
بحران کشانده است که درنهایت از سال 1395 
بحث کشت فراسرزمینی در هیات دولت مطرح 
شــد که به موجب این طرح قرار است از سال 
آینده اجرایی شــود.  سیاستی که برای کاهش 
مصرف آب در بخش کشــاورزی تا محصولات 
اســتراتژیک با نیاز بالای آبی اقدام به تولید در 
خارج از کشور و انتقال آن به داخل را در دستور 
کار خود دارد البته کارشناسان معتقدند از آن 
جایی که بیش از 1۸ میلیــون هکتار از اراضی 
کشور زیر کشت محصولات کشاورزی قرار داد 
و حدود ۸5 درصد از آب شیرین کشور در حوزه 
کشاورزی مصرف می شود کشت فراسرزمینی 
هم می تواند میانبری برای توســعه کشاورزی 

باشد و هم باعث احیای منابع آبی کشور شود. 
  ونزوئلا بهشت سرمایه گذاران داخلی 
ابوالفضل خاکی، رئیس اتاق بازرگانی صنایع، 
معادن و کشاورزی قم درخصوص لزوم کشت 
فراســرزمینی به »آرمان ملی« گفت: کشــت 
فراسرزمینی در شــرایط اقلیمی ایران بسیار 
کارساز اســت و درحال حاضر تحقیقات برای 
نیاز سنجی در کشــورها درحال انجام است و 
در بسیاری از کشــورها موفق به انعقاد قرارداد 
و واگذاری زمین به شرکت ها و بخش خصوصی 
شده است و در شرایطی که ما ناگزیر به واردات 
هســتیم این روش می تواند تا دوســال آینده 
بخش عمده ای از کالاها و نهاده های دامی را در 
خارج از کشور کشت شده و به داخل ایران عرضه 
کند.  خاکی در ادامه گفت: کشــورهایی مانند 
روســیه، برزیل، آذربایجان و اوکراین با ایران 
قرارداد بسته و با واگذاری زمین به متقاضیان 
و ارائــه تجهیزات مــورد نیاز به کشــاورزان و 
تولیدکنندگان کشــت های خود که بیشــتر 

شامل گندم، جو، ذرت و نهاده های دامی است را 
آغاز کرده اند و حتی مازاد محصولات را به دیگر 
کشــورها صادر خواهیم کرد.  این کارشناس 
حوزه کشاورزی در ادامه گفت: در حال حاضر 
نزدیک به 5 میلیون تن محصــولات زراعی از 
کشورهای دیگر وارد کشور می شود که با شرایط 
پیش آمده اگر تدبیری اندیشــیده نشود دچار 
مشکلات بیشتری خواهیم شــد دراین میان 
کشــورهای موردنظر ونزوئلا به دلیل پربارش 
بودن و داشــتن 20 هزار میلی لیتر بارش هم 
مقصد خوبی برای داشــتن زمین و هم اقتصاد 
مقرون به صرفه ای است که در زیرسایه روابط 
دیپلماتیک خوب نیز که با ایران دارد می تواند 
منجر به سرمایه گذاری های خوبی دراین کشور 
برای بخش های مختلف شود همچنین برزیل و 
روسیه نیز دارای شرایط خوبی برای کشاورزی و 
انتقال محصول نهایی به ایران دارد.  رئیس اتاق 
بازرگانی صنایع، معادن و کشــاورزی قم بیان 
کرد: در بسیاری از محصولات ناچار به صادرات 
هســتیم اما محصولات زراعی مانند سیب که 
هرســاله با مازاد آن مواجهیم و به تولید انبوه 
رسیده لازم است صادرات به کشورهای همسایه 
داشته باشیم همچنین انواع صیفی جات و اقلام 
گلخانه ای نیز به کشورهای آسیای میانه صادر 
می شود.  خاکی افزود: بیشتر امکاناتی که ایجاد 
شــده برای تولیدکنندگان درنظر گرفته شده 
است ، چرا که تولیدکننده مواد اولیه خود را وارد 
می کند و هم مجوزها و قراردادها را با کشور ذی 
نفع به انجام می رساند تا کالایی به راحتی وارد 
کشور شود و این مساله نسبت به واردات بسیار 
سهل تر اســت اما باید حقوق تجار نیز همانند 

تولیدکنندگان مورد توجه قرار گیرد تا برای آنان 
نیز مشــوق های لازم در اختیار آنان قرار گیرد.  
رئیس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی 
قم معتقد است: بیشــتر متقاضیان خریداران 
دولتی هســتند که زیرمجموعه شــرکت های 
وابسته به وزارت صنایع و وزارت جهادکشاورزی 
هستند اما بخش خصوصی نیز همکاری خوبی 
داشــته و تاکنون بســیاری از قراردادها بسته 
شده و پیش بینی مان این اســت که از کشت 
فراسرزمینی اســتقبال خوبی به عمل  آید و در 
سال های نزدیک بیشتر نیازهای اصلی غذایی 

کشور با این ایده تامین شود. 
میلیــون هکتــار ظرفیــت   7  

سرمایه گذاری داریم
علی رضوانی زاده رئیس هیات مدیره انجمن 
کشت فرا ســرزمینی معتقد است: برای اینکه 
بتوانیم امنیت غذایی برای کشور تامین کنیم و 
نیازهای وارداتی خود را به حداقل برسانیم باید 
هدف گذاری کشت در ۷ میلیون هکتار را ترسیم 
و عملیاتی کنیم اما اکنون فقط توانستیم کمتر 
از 11 درصد است با این حال کشورهای دیگری 
از جمله ارمنستان و غنا هم پیشنهادهایی برای 
کشت در آن کشور داشــته اند که می تواند به 
افزایش کشت فراســرزمینی کشورمان کمک 
کند، به طوری که چندی پیش در سفر هیاتی 
از غنا به ایران برای حضور در هفتمین اجلاس 
کمیسیون مشــترک همکاری های اقتصادی، 
کشت فراســرزمینی 5 هزار هکتار نهاده دامی 

ایران در کشور غنا پیشنهاد داده شد. 
 چین، هند و روسیه دست به کار شدند

قدمت کشــت فرا ســرزمینی در دنیا به 

25 ســال قبل یعنی ســال 199۷ میلادی 
باز می گــردد در کشــور ما هم از ســال 95 
فعالیت هایی برای کشــت فرا ســرزمینی از 
طریق وزارت جهاد کشاورزی شکل گرفت و 
مقرر شد افرادی با معرفی وزارت کشاورزی و 
تحت عنوان شرکت جهاد سبز معرفی شوند اما 
این مساله محقق نشد.  براساس گزارش های 
بین المللی اکنون بزرگ ترین پروژه کشــت 
فراســرزمینی برنج در اختیار چین قرار دارد 
که در موزامبیک آفریقا در حال اجراست بعد 
از آن هند هم چند سالی است که برای مشکل 
کمبود تولید غلات در کشورش رو به کشت 
فراسرزمینی آورده و تولید محصولات زراعی و 
باغی را در چند سال گذشته در استرالیا شروع 
کرده است که با توجه به سود این کار در چند 
سال اخیر کشــاورزان هندی اقدام به خرید 
زمین های کشاورزی در استرالیا کرده اند البته 
در این بین نباید از کشور امارات هم غافل بود، 
چون این کشور تقریبا 10 سال است که اقدام 
به سرمایه گذاری در صنعت کشاورزی سودان 
کرده و تاکنون توانسته تقریبا 2۸0 هزار هکتار 
از اراضی اطراف خارطوم را به زیر کشت ببرد، 
همچنین با امضای تفاهم نامــه ای با وزارت 
کشاورزی پاکســتان تاکنون توانسته 325 
هزار هکتار از اراضی پاکستان را به زیر کشت 
برنج و گندم ببرد، امارات در ســال های اخیر 
با افزایش کشت فرا ســرزمینی قصد دارد به 
تولیدکننده اول محصولات کشاورزی در میان 
کشورهای حوزه خلیج فارس برسد گذشته 
از آن طی سالیان گذشــته برخی ایرانیان در 
کشورهای گرجستان، اوکراین، تاجیکستان 
و کشورهای آفریقایی فعالیت هایی از جمله 
کشــت غلات، ایجاد گلخانه های ســبزی و 
صیفی با سرمایه گذاری های شخصی و بدون 
استفاده از تســهیلات و منابع ارزی کشور یا 
ثبت شــرکت در کشــورهای هدف را شروع 
کرده اند اما فراگیر نبوده است.  چندی پیش 
روسیه پیشنهاد در اختیار قراردادن 100 هزار 
هکتار زمین به ایران برای کشت فراسرزمینی 
را داد بــه طوری که اوایل خردادماه امســال 
یک هیات تجاری روســی در ســفری که به 
ایران داشت پیشــنهاد کرد که ایران بیش از 
100 هزار هکتار زمین کشاورزی در روسیه 
را در اختیار بگیرد و کشاورزی فراسرزمینی 

انجام دهند. 

بازار سرمـــــایه
 روزهای پرفراز و نشیب بورس 

آرمان ملی : هفته اول مرداد روزهای پرفراز 
و نشــیبی را طی کرد، به طوری که  با بازگشایی 
نمادهای بزرگ بازار به خصوص پالایشــی ها 
اوج گرفــت اما هنــوز ثبت درخشــان خود را 
جشن نگرفته بودند که سیاه ترین روز را در روز 
دوشنبه گذشته به ثبت رساند و همین مساله 
معامله گران را با تردیــد برای خریدهای بعدی 
مواجه کرد.  هفته اول مرداد مــاه در حالی به 
پایان رسید که بورس بدترین عملکرد هفتگی 
خود در ســال 1۴01 را ثبت کــرد؛ بورس در 
حالی این هفته را آغــاز کرد که انتظار می رفت 
با بازگشــایی نمادهای بزرگ بــازار و به ویژه 
پالایشی ها، حداقل در کوتاه مدت روند نزولی 
بورس متوقف شــود هر چند شــنبه شاخص 
کل صعود اندکی را ثبت کرد اما روز یکشــنبه 
پالایشی ها نتوانستند بازگشایی جذابی را داشته 
باشــند و معاملات قوی را ثبت نکردند و تنها 
از افت بیشــتر شــاخص جلوگیری کردند.  اما 
دوشنبه نه تنها سیاه ترین روز هفته بلکه یکی از 
بدترین روزهای سال بود روزی که شاخص کل 
با کاهش حدود 2۴ هزار و 500 واحدی معادل 
1. ۶۷ درصد به کانال یک میلیون و ۴30 هزار 
واحدی سقوط کرد و از یکسو شاخص کل عملا 
به ابتدای فروردین ماه امسال عقب نشینی کرد 
و از سوی دیگر، ســومین ریزش سنگین سال 
1۴01 رقم خورد. روز سه شــنبه نیز شاخص 
کل با کاهش 9۷5 واحدی همراه شد و تا سطح 
یک میلیون و ۴3۸ واحدی عقب نشینی کرد. 
روز چهارشنبه هر چند شاخص کل با افزایش 
0. 3۷ درصدی معادل 5٬2۶5 واحدی تا ارتفاع 
یک میلیــون و ۴۴3 هزار واحــدی صعود کرد 
اما در انتهای بازار شاهد افزایش عرضه بودیم.  
شاخص کل بورس در آخرین روز هفته با رشد 5 
هزار و 2۶۴ واحدی به عدد یک میلیون و ۴۴3 
هزار و ۷13 واحد رســید و شاخص هم وزن نیز 
با رشد هزار و 1۷1 واحدی به عدد 3۸9 هزار و 
۴۷3 واحد رسید.  نمادهای شاخص ساز فولاد، 
نوری، فارس، فملی، تیپیکو و شپنا و بیشترین 
تاثیر را بر رشد شــاخص کل بورس گذاشتند 
و نماد شاخص ســاز ومعادن ســرخ پوش بود. 
نمادهای فملی، نوری، فولاد، خگستر، شستا، 
شــپنا و خســاپا از جمله نمادهای پرتراکنش 
بودند. در فرابورس نیز شاخص کل با رشد ۴2. 
۷۸ واحدی به عدد 1۸ هزار و ۸۶1 واحد رسید.  
نمادهای شاخص ســاز آریا، زاگرس و خدیزل 
بیش ترین تاثیر را بر رشد شاخص کل گذاشتند 
و نمادهای شاخص ساز دماوند، شاوان، بپاس و 
بمپنا سرخ پوش بودند. نمادهای دی، ددانا، آریا، 
گدنا، سمگا، فرابورس و شاوان از جمله نمادهای 
پرتراکنش بودنــد.  بنابراین بــورس در اولین 
هفته مرداد ماه براساس تغییرات شاخص کل 
بازدهی 3. 1-  درصدی را ثبت کرد تا از یکسو 
بدترین عملکرد هفتگی از ابتدای سال 1۴01 
را شاهد باشــیم و از سوی دیگر، برای پنجمین 
هفته متوالی بورس بازدهی منفــی از خود به 
جا گذاشــت؛ به طور کلی از انتهای اردیبهشت 
ماه و طــی 9 هفته، در ۸ هفته شــاهد بازدهی 
منفی شاخص کل بودیم.  نگاهی به روند ارزش 
معاملات خرد)سهام و حق تقدم( هم حاکی از 
شرایط نه چندان مناســب و البته رکود عمیق 
بازار است؛ در هفته اول مرداد ماه میانگین ارزش 
معاملات خرد روزانه به حدود دو هزار میلیارد 
تومان رســید که اولا نســبت به هفته گذشته 
کاهش بیش از 20 درصدی را نشــان می دهد 
و ثانیا کمترین میانگیــن ارزش معاملات خرد 
روزانه هفتگی از ابتدای سال ثبت شد. نگاهی به 
روند ارزش معاملات خرد نشان می دهد که عملا 
از ابتدای خرداد مــاه میانگین ارزش معاملات 
خرد روزانه هفتگی همواره کاهش بوده است و از 
بیش از هفت هزار میلیارد تومان در هفته پایانی 
اردیبهشت ماه به دو هزار میلیارد تومان رسیده 
است.  در هفته ای که گذشت، حقیقی های بازار 
به طور متوسط هر روز حدود2۸۷ میلیارد تومان 
پول از بازار خارج کردند که البته نسبت به هفته 
گذشــته کاهش بیش از 30 درصدی را نشان 
می دهد. ایــن هفته یازدهمیــن هفته متوالی 
بود که به طور میانگین شاهد خروج روزانه پول 

حقیقی بودیم. 

ویـــــژه
تورم را کنترل کنید

نماینده مــردم رزن همــدان در مجلس 
شورای اســلامی گفت: گرانی های لحظه ای 
و افسارگســیخته، ســفره مردم حقوق بگیر، 
کارمنــد، کارگر و بازنشســتگان را کوچک تر 
و ســفره ثروتمندان را پررنگ تر کرده اســت 
بنابراین درخواست دارم نسبت به کنترل تورم 
اقدام کنید. حسن لطفی پنجشنبه ۶ مردادماه 
در شورای اداری اســتان همدان که با حضور 
رئیس جمهور برگزار شد ، با تشکر از سفرهای 
استانی رئیس جمهور، مطرح کرد: معیار بازدید 
از پروژه ها، 50 درصد پیشرفت فیزیکی است 
اما در شهرســتان ها پروژه شــروع نشده که 
پیشرفت داشــته باشــد بنابراین درخواست 
دارم که طرح ها پیوســت عدالت داشته باشد. 
نماینده مــردم رزن در مجلس بــا بیان اینکه 
بودجه شهرداری ها و دهیاری ها کمرنگ است، 
مطرح کرد: درخواســت داریم که در مصوبات 
ســفر اعتبار ویژه برای شهرداری و دهیاری ها 
دیده شــود. فرمانداران دستشان خالی است 
و درخواســت داریم تا 500 میلیارد تومان از 
سرجمع مصوبات را برای آن ها تصویب کنید تا 

بتوانند مشکلات جزئی را حل کنند. 

خودروارزسکه و طلابــازار

204.000.000سایپا 330.000.000111سمند LX----دلار آمریکا14.858.000سکه امامی

185.000.000تیبا404.000.000دنا----یورو14.096.000سکه بهار آزادی

206.000.000ساینا325.000.000پژو پارس 38.664TU5پوند انگلیس8.220.000نیم سکه

213.000.000کوییک 303.000.000Rپژو 206 تیپ 2----درهم امارات5.220.000ربع سکه

350.000.000وانت زامیاد )آپشنال(300.000.000رانا پلاس1800لیر ترکیه30.050.000سکه گرمی

369.000.000شاهین465.000.000تارا دستی24.880دلار کانادا1.354.000هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان( بـــازار

 ذره بیــــن 
کدام کالاها 100 درصد گران شدند؟

آرمان ملی:  نرخ تورم تیرماه در ایران در شرایطی بالاتر از 5۴ 
درصد گزارش شده است که تورم خوراکی ها و آشامیدنی ها به 
۸۷ درصد برای خانوارهای ایرانی رسیده است این بدان معناست 
که فشار هزینه ای در بخش خوراک فشاری بسیار بالاست و در 
نتیجه بخش مهمی از درآمد خانوار صرف تامین نیازهای اولیه 
یعنی خوراک و مسکن می شود از سوی دیگر افزایش عجیب و 
غریب اجاره بها در تهران نیز عامل مهم دیگری اســت که بنیه 
اقتصادی خانوار ایرانی را نشــانه رفته است.  نگاهی به جزئیات 
گزارش ارائه شــده از ســوی مرکز آمار ایران نشــان می دهد 
رکوردداران رشد تورم در ایران، در تیرماه سال 1۴01 نسبت به 
ماه مشابه سال قبل روغن و چربی، شیر، پنیر و تخم مرغ، نان و 
غلات بوده اســت. به عبارت دیگر میزان رشد بهای خوراکی ها 
به طور عام، جدا از آشامیدنی ها بالاتر از 90 درصد بوده و میزان 
رشــد قیمت روغن ها و چربی ها نیز برابر با 293 درصد گزارش 
شده اســت همچنین متوســط افزایش نرخ تورم شیر، پنیر و 
تخم مرغ نیز 119 درصد و میزان رشد بهای نان و غلات 101 
درصد گزارش شده است.  گذشته از رشد عجیب و بالاتر از صد 
درصدی این ســه قلم کالای مهم ســبد خانوار، بخش مهمی 
از کالاها نیز رشــدی در محدوده بیش از هفتاد درصد داشته 
است. ســبزیجات و حبوبات نزدیک به ۷1درصد گوشت قرمز 
و ماکیان هفتاد درصد و گوشت ســفید بیش از ۶5 درصد در 
تیرماه نسبت به مدت مشابه ســال قبل گران شده اند. هزینه 
پوشاک و کفش نیز رشدی بیش از ۴9 درصد را شاهد است اما 
در این میان هزینه نگهداری و تعمیر واحدهای مسکونی ببیش 
از 52 درصد افزایش یافت. بهداشت و درمان 3۶ درصد و حمل 
و نقل ۴1 درصد گران شده اســت. تفریح و فرهنگ نیز در این 
میان رشدی بیش از 31 درصد را شاهد بوده است.  تاخت و تاز 
تورم در حالی ادامه دارد که رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده 
اثرات تورمی ناشــی از حذف ارز ترجیحی یا ارز ۴200 تومانی 
تخلیه شده و تورم در حال کنترل است. از سوی دیگر وزیر امور 
اقتصادی و دارایی نیز وعده داده اســت که تورم به زودی مهار 
شــده و اولویت اصلی رئیس جمهور مهار آن است.  برنامه های 
مهار تورم از سوی دولت سیزدهم در حالی پیگیری می شود که 
همزمان سیگنال های عجیبی از سوی همین مقامات به اقتصاد 
ارائه می شود که به عقیده کارشناسان زمینه را برای چسبندگی 
بالای قیمت و تیره شدن چشم انداز تورمی مهیا می کند.  یکی از 
این اظهارنظرها اتفاقا به احسان خاندوزی برمی گردد، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی که البته مسئولیت سخنگویی اقتصادی دولت 
را نیز عهده دار است اعلام کرده گزارشی درباره طرح جدید توزیع 
بنزین بر اساس سهمیه کد ملی به رئیس جمهور ارائه شده است. 
هر چند وی وعده داده که امسال با گرانی بنزین روبه رو نیستیم 
اما همین امر گمانه زنی هایی را در پی آورده اســت. بســیاری 
می پرسند آیا این گزارش به معنای افزایش قیمت بنزین در سال 
آینده است و همین احتمال زمینه را برای بالا ماندن قیمت ها 
در شرایطی که موج تورم برای خانوارها فرسایشی شده است، 
مهیا کرده اســت.  اقتصاد ایران از سال 139۷ وارد دوره جدید 
تورمی شده اما ماندگاری تورم در محدوده بالاتر از ۴0 درصد، 
سبب شده است مطالبه افکار عمومی در این حوزه نیز افزایش 
یابد.  از سوی دیگر با وجود روشن نبودن تکلیف ارائه کالابرگ، 
برخی از نمایندگان مجلس از تکمیل جراحی اقتصادی با تغییر 
قیمت بنزین و تغییر ساختار پرداخت یارانه آن سخن می گویند. 
به این ترتیب به نظر می رسد در گام دوم، پرداخت کالابرگ برای 
شش قلم کالا که هنوز ماهیت دقیق آن روشن نیست در دستور 
کار قرار می گیرد. برخی نیز اصلاح ساختار انرژی را مرحله پایانی 
جراحی اقتصادی می دانند. با این وصف به نظر می رسد دولت 
سیزدهم هنوز راه سختی را در پیش دارد، چراکه تصمیم گیری 
درباره تغییر ساختار یارانه انرژی از مهم ترین دغدغه های دولت 

تلقی می شود. 

 نیم نگــــــاه
نحوه دریافت وام از طریق سهام عدالت

طی روزهای ابتدایی هفته گذشــته، مرحله سوم واریز سود 
سهام عدالت انجام شــد. ارزش پرداخت های صورت گرفته در 
روزهای گذشته، برای سال 9۸ بیش از 1۴ میلیارد تومان و برای 
سال 99 بیش از 5۴ میلیارد تومان بوده است؛ یعنی در مجموع 
بیش از ۶۸ میلیارد و ۶00 میلیون تومان  سود برای جاماندگان 
واریز شده است اما در هفته گذشته، سامانه الکترونیک توثیق 
سهام برای دریافت وام رونمایی شد. در حال حاضر همه افرادی 
که دارای سهام هســتند و هم افرادی که دارای سهام عدالت 
هستند، می توانند با توثیق سهام خود، وام دریافت کنند.  سمیه 
محمدی مدیر پروژه کارت های اعتباری شرکت سپرده  گذاری 
مرکزی گفت: متقاضیان دریافــت کارت اعتباری می توانند با 
مراجعه به سامانه جامع اطلاع مشتریان بازار سرمایه )سجام( 
در این سامانه ثبت نام، احراز هویت و پس از نهایی شدن فرآیند 
ثبت نام در سجام با مراجعه به نرم افزار بانک ملی ایران درخواست 
توثیق خود را ثبت کنند.  محمود حسنلو معاون فناوری شرکت 
سپرده گذاری معتقد اســت: حدود 1۷۷ هزار تراکنش بانکی 
صورت گرفت که از این تعداد نزدیک به ۸۶ هزار تراکنش مربوط 
به سود سهام عدالت 9۸ و 91 هزار تراکنش نیز مربوط به واریزی 
سود عملکردی سال 99 بوده است و بیش از یک میلیون و ۸00 
هزار نفر از سهامداران عدالت وجود دارند که سپرده گذاری برای 
واریز سود سهام عدالت آنها شماره شبای معتبری ندارد.  ارزش 
این سهام در هفته اول فروردین ماه برخلاف رشد شاخص های 
عملکردی بازار سرمایه، با کاهش ارزش مواجه شد، اما در هفته 
دوم فروردین ماه و با رشد شاخص کل، ارزش سهام عدالت نیز 
رشد قابل قبولی داشته اســت. البته ارزش این سهام در هفته 
ســوم فروردین ماه با افت مواجه شد. ارزش این سهام در هفته 
چهارم فروردین ماه با رشد ۴ درصدی که داشت افزایش قابل 
توجهی پیدا کرد.  سهام عدالت در تمام هفته های اردیبهشت ماه 
با افزایش ارزش روبه رو شــد و ارزش سهام عدالت در هفته اول 
اردیبهشت ماه با رشد 0. ۸5 درصدی مواجه شده است همچنین 
ارزش این ســهام در هفته دوم اردیبهشــت ماه کاهش 0. ۴2 
درصدی یافت. ارزش این سبد دارایی در هفته سوم اردیبهشت 
ماه رشــد 0. ۶۸ درصدی را تجربه کرد. ارزش سهام عدالت در 
هفته پایانی اردیبهشت ماه با رشــد 1. ۷ درصدی روبه رو شد 
که ارزش برگه های سهام عدالت در هفته ابتدایی خردادماه با 
کاهش 1. 29 درصدی روبه رو شد. این روند نزولی در هفته دوم 
خرداد نیز ادامه پیدا کرد و ارزش سهام عدالت در هفته گذشته 

با کاهش 2. 13 درصدی مواجه شد. 

»آرمان ملی«  سرمایه گذاری ایران در سرزمین های دوردست برای تولید محصولات کشاورزی را بررسی می کند

امنیت غذایی با کشت فراسرزمینی
   کشورهایی چون چین، هند، کره جنوبی و امارات از جمله کشورهایی هستند که به کاشت محصولات استراتژیک 

چون برنج و گندم در کشورهای آفریقایی و آمریکایی لاتین رو آوردند

آرمان ملی : تقریباً ۴ ســال از ممنوعیت واردات خودرو 
می گذرد و اگرچــه طبق وعده دولت قرار بــود در خردادماه 
امسال وضعیت واردات خودرو تعیین تکلیف و تا شهریور ماه 
خودروهای خارجی اقتصادی وارد کشور شوند اما با این حال 
هنوز خبری از نهایی شدن آئین نامه واردات نیست و مشخص 
نیست دلیل این تأخیر از کجا نشأت می گیرد.  جلال رشیدی 
کوچی، نماینده مردم مرودشــت در مجلس در این خصوص 
معتقد اســت: بندهایی از آیین نامه واردات خودرو به نحوی 
تنظیم شده که شرایط را بیشــتر برای خودروسازان فراهم 
کرده تا برای مردم همچنین طبق اطلاعاتی که به دســت ما 
رسیده آیین نامه واردات خودرو در 10 بند تدوین شده است و 
این آیین نامه آماده ارائه به هیأت دولت جهت تصویب نهایی 
است البته در بحث واردات خودرو به دنبال دو موضوع بودیم، 
یکی شکستن انحصار در تولید خودرو که این انحصار نزدیک 
به 50 سال است که در اختیار خودروسازان قرار گرفته است 
و دوم اینکه مردم بتوانند سبدی از خودروهای متنوع آنهم با 
قیمت متنوع را در اختیار داشته باشند که بتوانند خودروی 
مورد علاقه خود را انتخاب کنند.  این نماینده مجلس تاکید 
کرد: به نظر می رســد با این آیین نامه این دو موضوع محقق 
نشده و اگر محقق شده خیلی خیلی محدود است که در تلاش 
هستیم تا برخی از بندهای این آیین نامه را اصلاح کنیم البته 
سقف دلاری واردات خودرو مشخص شده است و امیدواریم 
این سقف اصلاح شود که سقفی که در این بخش در نظر گرفته 
شــده یک بازه قیمتی اســت که نه به خودروهای داخلی از 
جهت قیمت آسیب وارد می کند و نه به خودروهای تجملاتی 
و لوکس و لاکچری. این بازه قیمتی تقریبا مانند خودروهای 
چینی است که مونتاژ می شود و نه عموم مردم می توانند از آن 

استفاده کنند و نه از لحاظ کیفیت حرفی برای گفتن دارد که 
اگر این آیین نامه به مجلس ارائه شــود، حتما اصلاح خواهد 
شد چراکه این اصلاحات باید انجام شود البته نگاه ما در این 
بخش بر این اســاس بود که دولــت و وزارت صمت در بحث 
واردات خودرو بــا تعرفه قیمت ها را کنتــرل کنند و واردات 
منحصر به صادرات نشود.  رشیدی کوچی ادامه داد: وقتی که 
ما با تعرفه این موضوع را کنترل کنیم عدالتی که مدنظر است 
رعایت می شود به طور مثال وقتی من نوعی که قدرت خرید 
پایین تری دارم خودروی ده هزار دلاری را با ده درصد عوارض 
و مالیات خریداری می کنم و یا فلان ســرمایه دار خودروی 
بالاتری را با تعرفه بالاتری پرداخت کند این موضوع به عدالت 
نزدیک اســت اما اینکه ما بیاییم و در این بخش موضوعات 
را محدود کنیم به نحوی آن انحصــار حفظ و تقویت خواهد 
شــد.  منوچهر منطقی، معاون وزیر صمت نیــز درباره آیین 
نامه واردات خودرو گفت که واردات خودرو منوط به مصوبه 
هیات دولت است و زمانی که این امر نهایی شود به طور قطع 
واردات خودرو عملیاتی خواهد شد اما پیش بینی ما این است 
تا شــهریورماه واردات خودروهای اقتصادی و مناسب انجام 
شود. وزارت صمت در این مرحله از واردات به دنبال خودروهای 
لوکس نیست و لذا خودروهایی اجازه ورود خواهند یافت که 
گروه بسیاری توان خرید آن را دارند.  در این میان علی جدی 
نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس معتقد است: 
طرح ساماندهی خودرو مصوب مجلس شورای اسلامی است 
که چندی پیش در مجمع تشخیص مصلحت نظام تصویب و 
از سوی رئیس جمهور برای اجرا ابلاغ شد، لذا وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برای اجرای این طرح باید آیین نامه واردات 
خودرو را تدوین می کرد که آیین نامه واردات خودرو توسط 

وزارت صمت تدوین و به دولت ارسال شده که طبق آخرین 
خبرها آیین نامه یاد شــده در کمیســیون اقتصادی دولت 
تصویب شده و آماده برای مطرح شدن در هیات دولت است 
و بعد از آنکه هیات دولت این مهــم را تصویب کند آیین نامه 
به هیات تطبیق مصوبات دولت با قوانین در مجلس شورای 
اسلامی می آید و اگر تداخل یا مشکلی نداشت برای اجرا ابلاغ 
خواهد شد.  جدی گفت: برای طرح ساماندهی صنعت خودرو 
تدوین آیین نامه های تخصصی از سوی وزارت صمت که در 
هیات دولت تصویب شود، ضرورت داشت و یکی از آیین نامه ها 
واردات خودرو بود و دیگر آیین نامه ای که وزارت صمت باید 
تهیه کند مربوط به استانداردهای خودرو و سوخت مصرفی 
خودروهاست که امیدواریم هرچه سریع تر آیین نامه واردات 
خودرو در هیات دولت مطرح تا بسته جامع ساماندهی صنعت 
خودرو که به نفع مردم است، عملیاتی شود.  مهدی دادفر دبیر 
انجمن واردکنندگان خودرو دراین خصوص گفت: هنوز هیچ 
اطلاعی درباره جزئیات آیین نامــه واردات خودرو نداریم اما 
آن گونه که متوجه شــدیم بدون آنکه به صورت رسمی گفته 
شود از فعالان این صنف در مورد واردات خودرو مشکلات این 
حوزه و چالش های پیش رو سؤالاتی پرسیده شده است لذا به 
استناد صحبت برخی کارشناسان آیین نامه واردات خودرو 
تدوین شده است اما بهتر بود به صورت مستقیم با فعالان این 
حوزه صحبت یا حتی دعوت می شــد تا در تدوین آیین نامه 
این بخش مشــارکت کنند و قبل از نهایی شدن کامل آیین 
نامه واردات خودرو نظر واردکنندگان خودرو پرســیده شود 
تا این امر بدون چالش قابلیت اجرا پیــدا کند و هر زمان که 
آیین نامه واردات خودرو ابلاغ شود می توان واردات خودرو را 
از سر گرفت و البته برخی واردکنندگان مذاکراتی را با برخی 
شرکت های خودروسازی دنیا انجام دادند البته پیش از این نیز 
کارشناسان صنعت خودرو تأکید کرده بودند که هیچ راهی 
جز تأمین بخشی از نیاز داخلی از محل واردات نیست، چراکه 
تولید خودرو در کشور به اندازه نیاز داخلی کشور نیست و عملا 
عرضه خیلی کمتر از تقاضاست و علت تنش در بازار و قیمت 

زیاد خودرو نیز به همین دلیل است. 

»آرمان ملی« دلایل تاخیر در  اجرایی شدن واردات خودرو را بررسی می کند؛ 

خودرو در پارکینگ بلاتکلیفی 


